SI: «Limnology in Russia»



On February 12-14, 2024, the Russian scientific conference "Limnology in Russia" was held in St. Petersburg (Fig. 1). The conference took place as part of events dedicated to the 80th anniversary of the Institute of Limnology, the Russian Academy of Sciences and the 300th anniversary of the Russian Academy of Sciences. The conference was organized by the Institute of Limnology, the Russian Academy of Sciences - St. Petersburg Federal Research Center of the Russian Academy of Sciences, the Department of Earth Sciences of the Russian Academy of Sciences and the St. Petersburg branch of the Russian Geographical Society.

During 80 years the Institute of Limnology has been working as an interdisciplinary one and unites specialists from different fields of study, which determined the conference themes. General problems of limnology and applied research; hydrobiological and ichthyological studies of lakes; chemistry of water and lakes sediments; paleolimnological studies; modern climate changes and hydrological processes in large lakes; modeling of hydrological and biogeochemical processes in lakes were discussed.

The topics of the presentations covered studies of freshwater and salt, lowland and mountain lakes. The problems of protection and use of water resources, legal, organizational and technical issues of conservation and restoration of aquatic ecosystems and populations of aquatic organisms were covered. Aspects of the study of hydrobiocenoses from the taxonomy and faunistic of aquatic organisms to the use of various methods of mathematical and statistical analysis for processing the obtained data were discussed. The results of hydrochemical and geochemical studies of different-scale freshwater ecosystems were presented. Contemporary climate changes and climate reconstructions of the past were discussed, including hydrological problems of the past and present. Many presentations were devoted to the lake's history, including both the results analysis of existing research and the presentation of new materials made out at a new modern level. Modelling issues were considered using both lakes and reservoirs as examples.

The geography of the research presented at the conference covered a significant part of the Russia territory, as well as the Republic of Belarus and Germany (Fig. 2). The reports included to studies of both large (Ladoga, Onega, Baikal, Aral, Caspian Sea, Khanka, Kronotskoye) and small lakes (lakes of the North-West, North-East and center of the European part of Russia, the Kola Peninsula, Taimyr, Siberia, Central Asia). Among the large lakes, especially many research results of Lakes Ladoga and Onega were presented; presentations on them were made at all sessions of the conference. Interesting presentations were devoted to the island lakes of the Valaam and Solovetsky archipelagos and the Arctic islands. The



Fig.1. In the conference "Limnology in Russia". Russian Geographical Society, St. Peterburg, 12.02.2024

*Corresponding author. E-mail address: <u>tsapelko@mail.ru</u> (T.V. Sapelko)

Received: May 13, 2024; *Accepted:* May 28, 2024; *Available online:* June 19, 2024

© Author(s) 2024. This work is distributed under the Creative Commons Attribution-NonCommercial 4.0 International License.





Fig.2. The geography of the research presented at the conference "Limnology in Russia".

problems of reservoirs were discussed using the examples of Rybinsk, Bureya, Cheboksary, Mozhaisk and others reservoirs.

The conference was mainly held in person, some reports were presented remotely. A live broadcast of all sessions was also organized. 124 presentations were heard (91 oral presentations, 9 online presentations and 24 poster presentations). The total number of participants at the meetings was more than 200. The conference included participates from Belarus University.

The presented special issue of the journal includes together publications mainly prepared based on the materials of the last conference. The topics of the articles represent current problems that aroused great interest during discussion at the conference. Thus, the vertical distribution of annual maximum water temperatures in the southern coastal zone of Lake Baikal is discussed in an article by researchers of the Institute of Limnology of the Russian Academy of Sciences-St. Petersburg Federal Research Center of the Russian Academy of Sciences, the Limnological Institute of the SB RAS and Irkutsk State University. In the article by M.A. Naumenko and his colleagues established various features of the vertical distribution of annual maximum water temperatures and constructed empirical functions to assess the relationships between them and the dates of their occurrence and depth. It is concluded that often an extreme event, such as a temperature maximum, has a greater impact on a lake ecosystem than changes in average conditions.

The article by A.A. Tkach is devoted to paleolimnological studies from Moscow State University. At the Paleolimnological session of the conference the need to study the surface layer of lake sediments to obtain data on the modern distribution of pollen, algae and microfauna in the studied lakes was repeatedly discussed. These data are the basis for paleoreconstructions. The presented article is dedicated to the modern coastal ostracod complex of the Caspian Sea. The ostracodological method is important for studying the largest lake in the world, because it perfectly captures, first of all, the lake levels dynamics. However, the possibility of this method hasn't yet been sufficiently used to the Caspian Sea history study.

Article by N.A. Belkina from the IVPS Karelian Research Center of the Russian Academy of Sciences is dedicated to hydrochemical studies of Karelian lakes. The results of the study are relevant for both hydrochemistry and paleolimnology. The studied patterns of formation of the chemical composition of lake sediments can be used both for the modern state of lakes and for reconstructing changes in the geochemical background of the lake in the past.

Assessing the nutrient load on a reservoir based on the results of modeling the runoff and removal of nutrients from watersheds is the topic of the article by S.V. Yasinsky et al. The article was prepared by researches of the Institute of Geography of the Russian Academy of Sciences and the Institute of Limnology of the Russian Academy of Sciences. Modeling data made it possible to estimate the total nutrient load on the Cheboksary reservoir and the contribution of natural removal of nitrogen and phosphorus from the catchment area.

Hydrobiological studies are presented in an article by researches of Nizhny Novgorod State University. Article by E.M. Sharagina with co-authors is devoted to the dominant species identifying and functional complexes of phytoplankton in the Middle Volga basin karst lakes. The characteristics of the composition, ecological-geographical and functional structure of the dominant phytoplankton species of three different types of the Nizhny Novgorod Volga region lakes Klyuchik, Svetloyar and Svyatoye Dedovskoye were obtained.

As a result, almost all topics of the conference are represented in this special issue. The article by V.N. Sinyukovich from Limnological Institute of the SB RAS is devoted to hydrological problems, the high and low inflows into Lake Baikal and the flow of its main rivers are discusses. In the article by I.I. Marinaite et al. authors assessed a spatiotemporal pattern of pollutant distribution (PM_{10} , PAHs and GEM) in the air above the water area of Lake Baikal and estimated fluxes of pollutants onto the water surface of the lake.

Acknowledgments

We are grateful to all the authors who provided the results of their research to this special issue, to all the reviewers of the papers and the editor of the journal, thanks to which the publication of the special issue of the conference "Limnology in Russia" became possible.

Спец.выпуск: «Лимнология в России»

Лимнология в России

Сапелко Т.В.

Институт озероведения РАН-СПб ФИЦ РАН, ул. Севастьянова, 9, г. Санкт-Петербург, 196105, Россия

12-14 февраля 2024 г. в Санкт-Петербурге прошла Всероссийская научная конференция «Лимнология в России» (Рис. 1). Конференция состоялась в рамках мероприятий, посвященных 80-летию Института озероведения РАН и 300-летию Российской Академии наук. Организаторами конференции являлись Институт озероведения РАН-СПб ФИЦ РАН, Отделение наук о Земле Российской академии наук и Санкт-Петербургское отделение Русского географического общества. В течение 80 лет Институт озероведения работает, как междисциплинарный и объединяет специалистов разных профилей, что и определило тематику направлений конференции. Обсуждались общие проблемы лимнологии и прикладные исследования; гидробиологические и ихтиологические исследования озер; химия воды и донных отложений озер; палеолимнологические исследования; современные изменения климата и гидрологические процессы в крупных озерах; моделирование гидрологических и биогеохимических процессов в озерах.

Тематика докладов охватывала исследования пресных и соленых, равнинных и горных озер. Освещались проблемы охраны и использования водных ресурсов, правовые, организационно-технические вопросы сохранения и восстановления водных экосистем и популяций гидробионтов. Обсуждались аспекты изучения гидробиоценозов от систематики и фаунистики водных организмов до использования различных методов математического и статистического анализа для обработки полученных данных.

Представлены результаты гидрохимических и геохимических исследований разномасштабных пресноводных экосистем. Обсуждались современные изменения климата и климатические реконструкции прошлого, в том числе гидрологические проблемы прошлого и настоящего. Истории озер было посвящено много докладов, включающих как обобщение результатов имеющихся исследований, так и представление новых материалов, выполненных на новом современном уровне. Вопросы моделирования рассматривались как на примере озер, так и водохранилищ.

География представленных на конференции исследований охватывала значительную часть территории России, а также республики Беларусь и Германии (Рис. 2). Доклады были посвящены исследованиям как больших (Ладожское, Онежское, Байкал, Арал, Каспийское море, Ханка, Кроноцкое), так и малых озер (озера Северо-Запада, Северо-Востока и Центра Европейской части России, Кольского полуострова, Таймыра, Сибири, Центральной Азии). Среди больших озер особенно много было представлено результатов исследований по Ладожскому и Онежскому озерам, доклады по ним прозвучали на всех секциях конференции. Интересные доклады были посвящены островным озерам Валаамского, Соловецкого архипелагов и арктических островов. Обсуждались проблемы водохранилищ на примерах Рыбинского, Бурейского, Чебоксарского, Можайского и др.



Рис.1. На конференции «Лимнология в России». Русское географическое общество, Санкт-Петербург, 12.02.2024

*Автор для переписки. Адрес e-mail: <u>tsapelko@mail.ru</u> (Т.В. Сапелко)

Поступила: 13 мая 2024; **Принята:** 28 мая 2024; **Опубликована online:** 19 июня 2024

© Автор(ы) 2024. Эта работа распространяется под международной лицензией Creative Commons Attribution-NonCommercial 4.0.







Рис.2. География исследований, представленных на конференции «Лимнология в России»

Конференция в основном проходила в очном режиме, несколько докладов было сделано дистанционно. Также была организована прямая трансляция всех заседаний. Заслушано124 доклада (91 очный доклад, 9 дистанционных и 24 стендовых доклада). Общее число участников на заседаниях составило более 200 человек. В конференции приняли участие ученые из 48 научных организаций и университетов18-ти городов России и двое коллег из Белорусского Университета.

Представленный спецвыпуск журнала объединяет публикации, в основном подготовленные по материалам прошедшей конференции. Тематика статей представляет актуальные проблемы, вызвавшие при обсуждении на конференции большой интерес.

Так, вертикальному распределению годовых максимумов температуры воды в южной прибрежной зоне озера Байкал посвящена статья сотрудников ИНОЗ РАН-СПб ФИЦ РАН, Лимнологического института СО РАН и Иркутского государственного университета. В статье М.А. Науменко с коллегами установили различные особенности вертикального распределения годовых максимумов температуры воды и построили эмпирические функции для оценки зависимостей между ними и датами их наступления и глубиной. Сделан вывод о том, что часто экстремальное событие, такое как температурный максимум, оказывает наибольшее влияние на экосистему озера, чем изменения средних условий.

Палеолимнологическим исследованиям посвящена статья А.А. Ткач из МГУ. На Палеолимнологической секции прошедшей конференции неоднократно обсуждалась необходимость изучения верхнего неконсолидированного слоя озерных отложений для получения данных о современном распределении пыльцы, водорослей и микрофауны в изучаемых озерах. Эти данные являются основой для палеореконструкций. Представленная работа посвящена современному прибрежному комплексу остракод Каспийского моря. Остракодологический метод является важным для изучения самого большого озера в мире, т.к. прекрасно фиксирует прежде всего динамику уровня озер. Однако до сих пор возможности этого метода недостаточно использованы для изучения истории Каспия.

Статья Н.А. Белкиной из ИВПС КарНЦ РАН посвящена гидрохимических исследованиям озер Карелии. Результаты исследования актуальны как для гидрохимии, так и для палеолимнологии. Изученные закономерности формирования химического состава донных отложений озер могут быть использованы как для современного состояния озер, так и для реконструкции изменения геохимического фона озера в прошлом.

Оценка биогенной нагрузки на водохранилище по результатам моделирования стока и выноса биогенных элементов с водосборов является темой статьи С.В. Ясинского с соавторами. Статья подготовлена сотрудниками Института географии и ИНОЗ РАН. Данные моделирования позволили дать оценку суммарной биогенной нагрузки на Чебоксарское водохранилище и вклада природного выноса азота и фосфора со стороны водосбора.

Гидробиологические исследования представлены статьей сотрудников Нижегородского государственного университета им. Н.И. Лобачевского. Статья Шарагиной Е.М. с соавторами посвящена выявлению доминирующих видов и функциональных комплексов фитопланктона карстовых озер бассейна Средней Волги. Получена характеристика состава, эколого-географической и функциональной структуры доминирующих видов фитопланктона трех разнотипных озер Нижегородского Поволжья: Ключик, Светлояр и Святое Дедовское.

В результате в представленном спецвыпуске отражены почти все направления конференции. Гидрологическим проблемам посвящена статья В.Н. Синюковича, в которой обсуждаются показатели высокого и низкого притока в озеро Байкал и стока его главных рек. В статье Маринайте И.И. с соавторами рассматривается пространственно-временная картина распределения загрязняющих примесей (РМ₁₀, ПАУ и газообразной элементарной ртути) в атмосфере над акваторией оз. Байкал, оценены их потоки на водную поверхность озера.

Благодарности

Мы благодарны всем авторам, которые предоставили результаты своих исследований для этого специального выпуска, а также всем рецензентам и редактору журнала, благодаря которым стала возможна публикация спецвыпуска конференции «Лимнология в России».